
 سازش ۱۴ هزار زوج در آستانه طلاق

 رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده 
قوه قضائیه گفت: طی سه سال اخیر ۳۰۰ هزار جلسه مشاور 
خانواده در سراسر کشور برگزار شد و ۱۴ هزار زوج در آستانه 
طلاق به خانواده بازگشتند. به گزارش قوه قضائیه، حسن 
، رئیس مرکز وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران  عبدلیان پور
گزارش عملکرد مرکز در سه سال  خانواده قوه قضائیه به 
کرد و گفت: در دوره گذشته  کلی اشاره  گذشته در عرصه 
پیگیری آموزش گسترده و توسعه عدالت آموزشی، آموزش 
ساده حقوق در فضای مجازی و رسانه، توسعه کمی فضای 
اداری، توسعه خدمات رفاهی برای مجموعه از مهم ترین 
اقدامات مرکز به طور کلی بود. عبدلیان پور در ادامه افزود: 
طی سه سال گذشته در عرصه وکالت قدم های مهمی از 
جمله توسعه هوش مصنوعی در این حوزه، راه اندازی دوره 
وکالت تخصصی، دو برابر شدن جذب وکیل برای همه با 
کتاب در  پیگیری قانون تسهیل برداشته شده است. ۱۷ 
کتاب نیز در   ۱۴ کردیم و  خصوص هوش مصنوعی چاپ 
دست چاپ داریم همچنین بیش از ۵۰۰۰ عنوان کتاب را در 
حوزه هوش مصنوعی الگوریتم سازی کرده ایم. وی با اشاره 
به اینکه طی سه سال اخیر در حوزه وکالت معاضدتی ۶۸ 
درصد رشد داشته ایم، گفت: طی سال اخیر ۱۳ هزار و ۸۵۲ 
مورد وکیل معاضدتی، ۱۲ هزارو ۶۸۶ مورد وکیل تسخیری، ۸۶ 
وکالت اتفاقی، ۲۵۵ هزار و ۴۶۹ مشاوره تلفنی، یک میلیون 
و ۴۹۰ هزار و ۵۴۵ مشاوره حقوقی داشته ایم. عبدلیان پور 
درخصوص مشاوره خانواده بیان کرد: طی سه سال اخیر 
۳۰۰ هزار جلسه مشاور خانواده در سراسر کشور برگزار شد و 
۱۴ هزار زوج در آستانه طلاق به خانواده بازگشتند. رئیس 
مرکز وکلای قوه قضائیه در ادامه با اشاره به عرصه مشاوران 
گفت: این سامانه  کرد و  خانواده به سامانه مسیر اشاره 
کنون در تمام استان ها دایر است. وی در ادامه به استفاده  ا
از خدمات هوش مصنوعی با دقت بالا در ارائه مشاوره و 
خدمات حقوقی مرتبط در حوزه مشاوران خانواده اشاره و 
کم خانواده در سراسر کشور به  اظهارکرد: اتصال همه محا
سامانه مشاوره خانواده و ساماندهی نظام مشاوره خانواده 
گذشته مبنی بر  پیرو دستور رئیس قوه قضائیه در سال 
مدیریت ارجاع فرایند مشاوره خانواده انجام شد. رئیس 
مرکز وکلای قوه قضائیه یکی دیگر از موضوعات در حوزه 
مشاوران خانواده را تقاضای افزایش صلاحیت ها دانست. 
عبدلیان پوردر ادامه گفت: یکی از وظایف اصلی این مرکز 
رسیدگی به »بحث حقوق عامه« است و یکی از اهداف اصلی 
کید رهبری نیز بوده، موضوع  قوه قضائیه که همواره مورد تا
مردمی سازی فعالیت های حقوقی و قضائی است در همین 
کی به طور ویژه پیگیری می شود  راستا پرونده های کثیرالشا
ح وکالت در مساجد که یکی از جلوه های احیای حقوق  و طر
عامه است، در جهت صیانت و احیای حقوق عامه با تمرکز بر 
وکالت معاضدتی در جهت مردمی سازی قوه قضائیه انجام 
ح در بقاع متبرکه و کلیساهای کشور  و در سال جاری این طر
برگزار همچنین تفاهمنامه هایی با بهزیستی، بنیاد شهید و 
امور ایثارگران، ستاد امر به معروف و نهی از منکر و... برای ارائه 
خدمات معاضدتی منعقد شده است. وی با اشاره به آمار وکلا 
در مساجد طی سه سال اخیر اظهارکرد: طرح وکلا در مساجد 
با حضور ۱۶ هزار و ۵۰۰ وکیل در ۲ هزار و ۴۳۹ مسجد برگزار 
شد که به ۷۵ هزار و ۵۰۰ مراجعه کننده خدمات ارائه کرده اند. 
رئیس مرکز وکلای قوه قضائیه از دیگر اقدامات انجام شده 
در مرکز وکلا در راستای صیانت از حقوق عامه را سامانه ۱۲۹ 
دانست و گفت: فعالیت نرم افزار حقوق عامه نیز در راستای 
احقاق حقوق عامه و برای افزایش دانش حقوقی شهروندان 

از دیگر اقدامات این مرکز است. 

آرمان ملی  – شفق محمدحسینی: احمدمیدری، وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی درحالی از اجباری بودن بیمه 
برای عموم مشاغل خبر می دهد که بسیاری از افرادی که 
در صنوف مختلف به کار مشغول هستند، از حداقل حقوق 
خود که شامل همین بیمه نیز می شود، برخوردار نیستند. 
وزیر تعاون همچنین با اعلام آماری مبنی براینکه ۶ میلیون 
شاغل بدون پوشش بیمه مشغول به کار هستند، این عدد 
کمی نیست. مهم ترین دلیل اینکه افراد تن به کارکردن بدون 
پوشش بیمه حداقلی تامین اجتماعی می دهند را می توان 
عدم امنیت شغلی و وضعیت نامناسب اشتغال در ایران 
عنوان کرد. مساله ای که سال هاست طبقه شاغل را مجبور به 
تن دادن به محدودیت ها و کارکردن با حداقل دستمزد کرده 
است. درحالی قانون کار بیمه تامین اجتماعی را برای کارگر 
اجبار کرده است، که افراد شاغل بسیاری در جامعه در مشاغل 
مختلفی مشغول به کار هستند، که بیمه ندارند. این افراد در 
جواب اینکه چرا با وجود دانستن به اینکه باید بیمه باشید، 
اعتراضی ندارید، تنها دلیلش را نداشتن و نیافتن شغلی 
می دانند، که برایشان بیمه درنظر بگیرد. اما برخی کارفرمایان 
نیز در آغاز کار تلویحا اشاره به بیمه کردن می کنند، اما در ادامه 
خبری از بیمه نیست و کارگران هم به ناچار به این عدم اعمال 
قانون تن می دهند. قانونی که نظارت کافی برای اجرای آن از 
همان ابتدا درنظر گرفته نمی شود. هرچند بیمه شدن برای 
همه شاغلان در هر سمت و هر صنفی اجبار است، اما افراد 
مختلفی را در جامعه مشاهده می کنیم که بیمه نیستند و 
همچنان به کار خود ادامه می دهند. مهم ترین دلیل این 
مساله هم وضعیت نابسامان اقتصادی است، که سبب شده 
است، اغلب افراد به شغلی در مرتبه ای نازل تر از سطح سواد 
گاهی خود تن بدهند. درصد بالایی از افراد، فقط  و تجربه و آ

به سبب داشتن درآمد ثابت، برای تامین حداقلی نیازهای 
معیشت خود و خانواده، مجبور به کار هستند. این درحالی 
است که این افراد حتی حقوق کافی و آنچه برپایه وزارت کار 
هست را هم دریافت نمی کنند، اما چاره ای جز تن دادن به 
شرایطی که کارفرما برایشان اجبار می کند، ندارند. در همین 
راستا، یک کارشناس بیمه که ترجیح داد نامی از وی برده 
نشود، درباره الزام همه کارفرمایان به بیمه تامین اجتماعی 
به »آرمان ملی« گفت: الزام است که هر فردی در هر سازمانی 
گرد می گیرد، ملزم  که کار می کند، حتی مغازه دار وقتی یک شا
است که آن فرد را بیمه کند. این از طرف تامین اجتماعی و 
گر این افراد را بیمه  اداره کار الزام است. بله باید بیمه کند و ا
نکنند و شخص برود و شکایت کند، نمونه هایش را هم من 
گر فرد شکایت کند، کارفرما موظف است که هر  زیاد دیدم. ا
مقدار بیمه ای را که پرداخت نکرده است، براساس زمانی که 
فرد برایش کار کرده است، با میزان جریمه تعیین شده، این 

مبلغ را پرداخت کند. 
گاهی از حقوق قانونی   ناآ

این کارشناس بیمه با بیان اینکه قانون هست، خیلی هم 
قانون محکمی است، افزود: منتهی افراد اولا از قانون اطلاعات 
کافی ندارند، دوما معمولا وقتی فردی به شرکتی یا سازمانی 
مراجعه می کند، همان روز اول کارفرما می گوید که بیمه می کند 
یا نمی کند و افراد خودشان می پذیرند. روز اول مثلا می گوید 
گر بخواهد برای  که ما برایت بیمه رد نمی کنیم، زیرا کارفرما ا
یک فرد بیمه ردکند، حداقل باید ۳تا۴میلیون هزینه کند و 
نگاه می کند و می بیند که با توجه به وضعیت و شرایط موجود 
برایش صرف نمی کند. مساله این است که خود تولیدکننده 
گر هفته ای یک روز و چند ساعت  هم مشکل دارد. حتی شما ا
گر مشغول به کار باشید، برای همان چندساعت کوتاه  هم ا

هم باید برای شما بیمه رد شود و این الزام قانونی است. 
کارفرما موظف است برای همان چندساعت هم برای کارگر 
بیمه تامین اجتماعی را رد کند. بیمه تامین اجتماعی اجباری 
است، اما اینکه اعمال نمی شود، معمولا با توافق طرفین است. 
همه این را می دانند، اما به دلیل اینکه درحال حاضر شرایط 
به گونه ای است که تعداد افراد بیکار زیاد است، معمولا هم 
زنان و به خصوص زنان جوان هستند که تن به کار کردن 
بدون بیمه می دهند و این در مردان بسیار کمتر است. همه 
مشاغل ملزم به بیمه کردن افراد هستند و در صورتی که فردی 
را بیمه نکنند، فرد می تواند به وزارت کار شکایت کند. واقعیت 
این است که اداره کار معمولا طرف کارگر را می گیرد. اما مساله 
این است که همه افراد به دنبال حق و حقوق خود نمی روند. 

برخی هم که اصلا از آن اطلاعی ندارند. 
 بیمه اجباری است؟

رفاه اجتماعی، در  و  کار   احمد میدری، وزیر تعاون، 
گفت وگو ویژه خبری با اشاره به اینکه حدود ۶ میلیون شاغل 
در کشور داریم که هیچ پوشش بیمه ای ندارند گفت: ۲ 
میلیون نفر در مشاغل اینترنتی هستند و این دو میلیون 
ورودشان به بیمه های اجتماعی هم برای خودشان و هم 
برای سازمان های بیمه گر مفید خواهد بود. وی افزود: بیمه 
برای عموم مشاغل اجباری است. بیمه بازنشستگی و تأمین 
اجتماعی را باید برای مشاغل اینترنتی هم داشته باشیم. در 
آیین نامه مجوزهای لازم را از دولت گرفتیم که بتوانیم این را 
طراحی کنیم که به نفع افرادی که در این مشاغل هستند. 
کسی اینترنتی و کسانی که در سایر سکوهای  مانند رانندگان تا
اینترنتی کار می کنند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درحالی 
از تاثیر تورم بر کاهش قدرت خرید افراد گفت، که کارگران و قشر 
کم درآمد جامعه سال هاست که با مشکلات معیشتی خود 
دست و پنجه نرم می کنند و صدایشان هم شنیده نمی شود. 
این مساله تنها با بیان اینکه مشکل هست، برطرف نمی شود. 
میدری در خصوص تعیین حداقل دستمزد کارگران گفت: 
خ حداقل دستمزد یک تصمیم سه جانبه است و  تعیین نر
نمی شود به طور قطعی حرف زد. از نظر من برای حفظ قدرت 

خرید باید تورم را در تعیین حداقل دستمزد لحاظ کرد. 
 مشاغل فضای مجازی

وزیر تعاون درباره بیمه مشاغل ایجادشده در فضای 
مجازی گفت: در تلاش هستیم تا بیمه تأمین اجتماعی را برای 
این افراد درنظر بگیریم. بدین منظور مجوزهای لازم برای 
این کار را گرفته ایم تا بتوانیم این کار را اجرایی کنیم. وی ادامه 
کسی های اینترنتی و فعالان  داد: ایجاد بیمه برای رانندگان تا
فضای مجازی احتمالاً تا سال آینده انجام خواهد شد. وزیر 
کنون ۶ میلیون نفر شاغل پوشش  تعاون خاطرنشان کرد: ا
بیمه ای ندارند که ۲ میلیون از این افراد در فضای مجازی 
مشغول به کار هستند. حالا باید منتظر باشیم و ببینیم در 
پایان سال سختی که بر مردم و به خصوص قشر کم درآمد 
جامعه گذشت، چقدر این افراد لحاظ می شوند و حقوق 

قانونی شان درنظرگرفته می شود. 
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اخبار کوتــــاه

 
 مترو

که در مترو اقدام به فروش اجناس خود  فروشندگانی 
می کنند واقعا خیلی زیاد شده اند و باعث شلوغی و سروصدا در 
مترو می شوند. از مسئولان تقاضای رسیدگی به این موضوع را 
داریم زیرا این شلوغی ها در حال حاضر باعث مزاحمت های 
فراوانی برای مسافران شده است. فکری اساسی برای این 

موضوع کنید. 
صمیمی از تهران

گرانی تعمیرگاه
هزینه تعمیر ماشین در تعمیرگاه های موجود در پایتخت 
گران است و چون نظارتی صورت نمی گیرد، هر چقدر دلشان 
بخواهد از شهروندان پول می گیرند. لطفا دست اندرکاران 

مربوطه پاسخگو باشند. 
یک شهروند از تهران 

ترمیم آسفالت
دارای  رشت  به  هاشم  امامزاده  قدیم  جاده  آسفالت 
دست انداز و چاله هایی با عمق بسیار نامطلوب است به 
همین دلیل رانندگان به راحتی نمی توانند تردد کنند. از 
دست اندرکاران وزارت راه و ترابری تقاضا می شود برای ترمیم 

و آسفالت آن اقدام کنند. 
شعیبی از رشت

                       88۱05007                 
روی خط آرمان ملی

وزیر کار از 6 میلیون شاغل بدون پوشش بیمه خبر داد

اشتغالباحداقلها جبر
گاهی از حقوق حداقلی    چالش بیمه و ناآ

 هشدار پلیس فتا
ساخت ویدئوهای دوربین مخفی به بهانه 
، به مزاحمت های خیابانی و آزار  جذب فالوور
مردم ختم شده است. پلیس فتا با هشدار 
جدی اعلام کرد که این اقدامات غیرقانونی را 
با سرعت و قاطعیت پیگیری می کند. سردار 
داوود معظمی گودرزی پلیس فضای تولید و 
تبادل اطلاعات پایتخت نسبت به این اقدامات 
هشدار جدی داد و به مهر گفت: متأسفانه 
اقدامات  گسترش  شاهد  اخیر  ماه های  در 
غیرقانونی برخی افراد در قالب ساخت دوربین 
مخفی و انتشار آن ها در فضای مجازی هستیم. 
این افراد به بهانه افزایش بازدید و جلب فالوور، 
اقدام به ایجاد مزاحمت برای مردم، آزار نوامیس 
کید  و برهم زدن آرامش عمومی کرده اند. باید تأ
کنیم که چنین رفتارهایی به هیچ وجه قابل 
قبول نیست و پلیس با جدیت تمام با این موارد 
برخورد می کند. وی افزود: ما اجازه نداریم به 
خاطر دیده شدن، هرگونه اقدام غیرقانونی 
انجام دهیم. بسیاری از این رفتارها در قانون 
و پلیس فتا تمامی  جرم انگاری شده است 
این موارد را با سرعت پیگیری می کند. از تمام 
می کنیم  درخواست  مجازی  فضای  فعالان 
که در چارچوب اخلاق و قانون فعالیت کنند 
برای جلب توجه  اقدامات خلافکارانه  از  و 

خودداری کنند. 
 

 تعیین تکلیف 
حصارکشی اطراف تئاتر شهر

 سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران در 
مورد ساماندهی حریم تئاتر شهر و شرایط کنونی 
آن توضیحاتی ارائه کرد و به ایسنا گفت: ما با 
مدیران وزارت ارشاد در این مورد تفاهم داریم و 
می خواهیم کار آنها نیز راه بیفتد؛ اما نمی توانیم 
این شرایط را در اطراف تئاتر شهر ادامه دهیم. 
علیرضا نادعلی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
موضوع ساماندهی حریم تئاتر شهر و شرایط 
کید بر اینکه در ماه های اخیر  کنونی آن و تأ
همکاران ما در شهرداری تهران برای ساماندهی 
محدوده اطراف تئاتر شهر زحمات زیادی 
کشیده اند، گفت: البته حریم تئاتر شهر کاملا به 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مرتبط است. اما 
هر ساخت وسازی در تهران طبق قوانین باید 
با شهرداری هماهنگ باشد. وی با بیان اینکه 
، به   ما در طول سه سال اخیر در شورای شهر
عنوان نمایندگان مردم، تلاش کردیم همکاری 
لازم را با اداره کل هنرهای نمایشی و معاونت 
هنری وزارت ارشاد داشته باشیم، افزود: در 
ابتدا طرحی را آماده کردیم، اما از سوی وزارت 
ح دیگری ارائه  ارشاد پذیرفته نشد و آن ها طر
دادند. اما چیزی که در حال حاضر رخ داده این 
است که مدت زیادی فضایی در اطراف تئاتر 
شهر محصور شده و شکل ظاهری یکی از نقاط 
مرکزی تهران به یک کارگاه ساختمانی تبدیل 
شده است؛ البته طبیعی است که هنگام انجام 
، چنین وضعیتی پیش بیاید، اما طولانی  کار
شدن این فرآیند، فضای شهری را زننده کرده و 

باعث نارضایتی شده است. 
 

سوختن انبار مواد غذایی 
 سخنگوی آتش نشانی و خدمات ایمنی 
تهران گفت: یک مورد حادثه آتش سوزی انبار 
مواد لبنیاتی در جاده قدیم کرج رخ داده است. 
به گزارش ایلنا، سید جلال ملکی اعلام کرد: 
در ساعت ۹:۲۹ سه شنبه یک مورد حادثه 
کارخانه تولید لبنیات و  آتش سوزی در یک 
انبار نگهداری موادغذایی و لبنیاتی اعلام شد 
که پنج ایستگاه در دقایق اولیه به محل اعزام 
شدند. محل آتش سوزی یکی از سوله های 
کارخانه به وسعت ۱۰۰۰ متر بود که به عنوان 
سردخانه استفاده می شد، در مجاورت آن نیز 
ک قرار داشت که برای سردخانه  مخازن آمونیا
استفاده می شود. از خطر سرایت آتش به اطراف 
همچنان  عملیات  و  است  شده  جلوگیری 
ادامه دارد. به گفته ملکی در این حادثه مورد 

مصدومیت و تلفات جانی اعلام نشده است. 

   خدمات مددکاری اجتماعی 
در بیمارستان ها

 رئیس مرکز مدیریت بیمارستانی و تعالی 
بیان  با  بهداشت  وزارت  بالینی  خدمات 
اینکه بیماریابی از اجزای مهم پروتکل های 
بیمارستانی است، گفت: مددکاران اجتماعی، 
حلقه ارتباطی نظام سلامت در حوزه اجتماعی 
و سلامت اجتماعی هستند که افراد نیازمند 
به توجه های ویژه اجتماعی را به حوزه هایی 
مانند اورژانس اجتماعی و سایر نهادهایی که 
ارائه خدمت هستند، متصل  تکمیل کننده 
مرکز  رئیس  واعظی  حسن  دکتر  می کنند. 
مدیریت بیمارستانی و تعالی خدمات بالینی 
ارائه خدمات  وزارت بهداشت درباره روند 
برخی  گفت:  ایسنا  به  اجتماعی  مددکاری 
به  بیماراستان  از  ترخیص  از  پس  بیماران 
خدمات مددکاری نیاز دارند؛ به همین دلیل، 
این افراد به سازمان های مردم نهاد، خیرین 
سلامت و حوزه های اجتماعی وزارت بهداشت 
در نظام سلامت معرفی می شوند. مددکاران 
در  سلامت  نظام  ارتباطی  حلقه  اجتماعی، 
حوزه اجتماعی و سلامت اجتماعی هستند 
که افراد نیازمند به توجه های ویژه اجتماعی 
را به حوزه هایی مانند اورژانس اجتماعی و 
سایر نهادهایی که تکمیل کننده ارائه خدمت 

هستند، متصل می کنند. 

کسیون زنان مجلس، لایحه »حفظ      در اولین نشست رسمی مشترک میان دولت و فرا
کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت« به عنوان یکی از مهم ترین اولویت های مطرح در 
کید بر اهمیت تصویب لایحه  حوزه زنان مورد بررسی قرار گرفت که معاون زنان رئیس جمهور با تا
مذکور گفت: در تدوین و اجرای قوانین حوزه زنان و خانواده، علاوه بر توجه به اصول اخلاقی و 
اسلامی، باید نیازها و مسائل عملی جامعه امروز نیز در نظر گرفته شود. به گزارش ایسنا، نشست 
مشترک معاونت ریاست جمهوری در امور زنان و خانواده، معاونت حقوقی ریاست جمهوری، 
کسیون زنان مجلس شورای اسلامی با هدف  معاون امور مجلس، وزیر دادگستری و اعضای فرا
بررسی نظام مسائل حوزه زنان و خانواده در محل معاونت ریاست جمهوری در امور زنان و 
کسیون  خانواده برگزار شد. در این جلسه که اولین نشست رسمی مشترک میان دولت و فرا
زنان مجلس به شمار می رفت، لایحه »حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت« 
به عنوان یکی از مهم ترین اولویت های مطرح در حوزه زنان مورد بررسی قرار گرفت. در آغاز 
، معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده، بر اهمیت هم افزایی  این نشست، بهروز آذر
کید کرد. او با اشاره به مسئولیت خطیر دولت  میان دولت و مجلس برای حل مشکلات زنان تأ
و نمایندگان در قبال جامعه زنان و خانواده های ایرانی گفت: این نشست فرصتی است تا با 
شناسایی موانع و مشکلات موجود، پیشنهادهای کاربردی برای حل این مسائل ارائه شود. 
هدف اصلی ما افزایش سهم زنان در عرصه حکمرانی و بهبود وضعیت خانواده ها است. در 
حال حاضر ۱۴ زن توانمند در مجلس و چهار زن در دولت نقش آفرینی می کنند، اما باید تلاش 
کنیم این حضور را در آینده در همه سطوح به ویژه در شوراهای شهر گسترش دهیم. وی 
همچنین به اهمیت تصویب لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت اشاره کرد و 
آن را یکی از دستاوردهای مهم در نظام قانون گذاری کشور دانست. معاون امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری در بخشی از سخنان خود به پیشینه تاریخی و نگاه اسلام به جایگاه زنان و 
حمایت اسلام در برابر خشونت علیه دختران و زنان اشاره کرد و گفت: پیامبر اسلام زمانی 
که از زنده به گور کردن دختران جلوگیری کردند، تفاوت جاهلیت و اسلام را به خوبی نشان 
دادند. در دین و مذهب ما همواره نگاه پیشرو و حمایت گر به زنان وجود داشته و این مسئله 
کید کرد که در تدوین و  ما را از بسیاری از جوامع دیگر متمایز می کند. بهروزآذر همچنین تأ
اجرای قوانین حوزه زنان و خانواده، علاوه بر توجه به اصول اخلاقی و اسلامی، باید نیازها و 
مسائل عملی جامعه امروز نیز در نظر گرفته شود. در ادامه، مجید انصاری، معاون حقوقی 
رئیس جمهور، با بیان اهمیت لایحه محوری در قانون گذاری کشور، خواستار تغییر رویکرد نظام 
کید کرد که طرح های نمایندگان مجلس  تقنینی از طرح محوری به لایحه محوری شد. او تأ
باید از پشتوانه مالی و کارشناسی کافی برخوردار باشند تا قابلیت اجرا داشته باشند. معاون 
حقوقی رئیس جمهور گفت: از زمان نمایندگی در دوره سوم مجلس شورای اسلامی احساس 
کسیون زنان لازم است. البته در آن زمان مجلس ۴ نماینده زن بیشتر  می کردم که وجود یک فرا
کسیون  کثریتش با آقایان بود، اما همان فرا کسیونی هم که برای زنان تشکیل شد، ا نداشت و فرا
هم کارهای خوبی برای زنان کرد که یکی از آنها »محاسبه قدرت خرید مهریه« بود. به هر حال 
خوشحالم که امروز تعداد زنان نماینده مجلس افزایش یافته، هر چند که هنوز به آن اندازه که 
کید بر اهمیت و ضرورت همکاری مجلس  باید باشد نیست. معاون حقوقی رئیس جمهور با تا
و دولت در زمینه قانون گذاری تصریح کرد: همکاری های دولت و مجلس در زمینه قانون گذاری 
بسیار راهگشا خواهد بود، به خصوص که آغاز به کار دولت و مجلس با فاصله کمی از هم بوده و 
این اتفاق مبارکی است و هر دو قوه زمان مناسبی دارند و می توانند کارها را با برنامه ریزی پیش 
ببرند. انصاری در مقام آسیب شناسی نظام تقنینی کشور خاطرنشان کرد: مشکل ما در وضع 
قوانین در کشور این است که در حال حاضر غلبه قانون گذاری بر طرح محوری است نه لایحه 

محوری؛ این از طرفی نشان می دهد که نمایندگان درباره وضع قوانین فعال هستند که اتفاق 
خوبی است، اما اشکال آنجاست که قانون اساسی محوریت تقنین را به لایحه داده که فرآیند 
کارشناسی دقیق تری داشته و الزامات مالی و اجرایی آن نیز دقیق تر لحاظ می شود، به همین 
دلیل طرح های ارائه شده از سوی نمایندگان را منوط به روشن شدن منابع تأمین مالی اجرای 
طرح دانسته است. معاون حقوقی رئیس جمهور از نمایندگان خواست به جای ارائه طرح، 
لایحه محوری را در فرآیند تقنینی کشور در اولویت قرار دهند و خاطرنشان کرد: معاونت حقوقی 
آمادگی کامل دارد که هر گونه خلأ قانونی اعم از تزاحم و تعارض ها و هر مشکل دیگر قانونی را در 
همکاری و هماهنگی با نمایندگان مجلس، تبدیل به لایحه کرده و آن را با تفکر همدلی و وفاق 
به مجلس ارائه دهد. می توان از معاونت قانون اساسی و حقوق شهروندی ما در این زمینه 
کسیون زنان نیز ارتباط وثیقی با معاونت حقوق  کثر استفاده را کرد و پیشنهاد می کنم فرا حدا
شهروندی ما برقرار کنند. حجت الاسلام انصاری در ادامه با بیان اینکه »در تصویب قوانین 
و دستورالعمل ها باید وضعیت متوسط فرهنگی جامعه مدنظر قرار داده شود«، اظهار کرد: 
درخواست من این است که در تصویب قوانین و دستورالعمل های اجرایی رعایت متوسط 
وضعیت خانم ها از جهت فرهنگی و توان از هر جهت لحاظ شود، گاهی در قانون گذاری 
کثریت جامعه  وضعیت ایده آل را مبنا قرار می دهیم و در این صورت ضوابط خارج از توان ا
می شود و قابلیت اجرایی را از دست می دهد. این شیوه قانون گذاری شیوه قرآنی نیست و باید 
به ظرفیت ها توجه کرد. بنابراین در وضع قانون باید سطوح مختلفی از افضلیت و ارجحیت تا 
سطح مقبولیت را در نظر بگیرد و همه این سطوح به رسمیت شناخته شود؛ گاهی در قوانین 
و مقررات این رعایت نمی شود و مخاطبان قانون به اقلیت منحصر می شوند. دکتر رحیمی، 
وزیر دادگستری نیز در این نشست به ابعاد حقوقی لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان اشاره 
کید داشت که نظرات قوه قضائیه و کمیسیون قضائی مجلس باید در روند بررسی و  کرد و تأ
تصویب این لایحه مورد توجه قرار گیرد. او همچنین بر لزوم دقت در تدوین قوانین مرتبط 
کید کرد تا این قوانین علاوه بر جامعیت، قابلیت اجرایی بالایی داشته  با زنان و خانواده تأ
کسیون زنان مجلس، با اشاره به تنوع اعضای این  باشند. دکتر فاطمه محمدبیگی، رئیس فرا
کسیون از لحاظ جغرافیایی، مذهبی و تخصصی، خواستار تقویت همکاری میان دولت و  فرا
مجلس برای حل مشکلات زنان شد. او به موضوعاتی نظیر افزایش آمار آسیب های اجتماعی 
در میان زنان و کودکان بازمانده از تحصیل اشاره کرد و خواستار توجه ویژه به این معضلات 
شد. زهره لاجوردی، نماینده تهران، با اشاره به بررسی لایحه پیشگیری از خشونت علیه زنان 
کنون پنج جلسه در کمیته زنان و خانواده  در کمیسیون اجتماعی مجلس یازدهم گفت: تا
ذیل کمیسیون اجتماعی تشکیل شده و تلاش ما این است که بررسی مواد قانونی این لایحه 
بر اساس اصول مشخص و جامع انجام شود. نمایندگان  و اعضای دولت حاضر در جلسه 
هرکدام  از دغدغه ها و نگرانی های خود برای تصویب این لایحه و سایر مسائل حوزه زنان  و 
خانواده نظیر جوانی جمعیت، تجرد قطعی زنان، تامین مسکن برای زنان  سرپرست خانوار، 
توانمندسازی و توان افزایی اقتصادی زنان و خانواده ها، تشکیل صندوق های اقتصادی، 
کز حمایت از زنان،  بازماندگی از تحصیل دختران، اصلاح یا تغییر آیین نامه های مربوط به مرا
سهم  حوزه زنان و خانواده از قانون بودجه سال ۱۴۰۴ کشور، بهره مندی از ظرفیت  واقعی زنان 
در حکمرانی و تصدی مناصب پرداختند. در پایان جلسه، نمایندگان دولت و مجلس بر لزوم 
تشکیل کارگروه مشترکی متشکل از وزارت دادگستری، معاونت حقوقی ریاست جمهوری، 
کسیون زنان مجلس توافق کردند. این کارگروه موظف است در  معاونت زنان و خانواده و فرا
جلسات منظم، روند بررسی لایحه حفظ کرامت و حمایت از زنان در برابر خشونت و سایر 

مسائل حوزه زنان و خانواده را پیگیری 

در نشست مشترک دولت و مجلس برای بررسی مسائل زنان عنوان شد

 اهمیت تصویب لایحه »حمایت از زنان در برابر خشونت


